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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése

Isten  hozta  a  Testvéreket!  Ezeken  a  nyári  vasárnapokon  különösen  simogatja  szívemet,
amikor  legalább  ennyien  vagyunk.  Bár  nekem  ezek  a  nyári  vasárnapok  elég  nagy
próbatételek, 

mert az ember látja, amit lát, tapasztalja azt, ami van és
mintha még mindig nem indulnánk el vissza az Istenhez!

Minden  esetre  jó,  hogy  ma  legalább  ennyien  vagyunk,  mert  két  nagyon  fontos  emberért
imádkozunk. Az egyik kedves Bernadett doktornő, aki nagyon nagy jótevőm hosszú-hosszú
idő óta.  Ő szokott  szurkálni,  már tűvel.  Holnap után lesz a születésnapja,  de mi már ma
imádkozunk érte. Isten éltesse!

Gellért Testvérnek ma van a születésnapja. Most osztoznunk kell az imádságon!  Dodónak
meg tegnap előtt volt a születésnapja. Nagyon örülünk, hogy az imádságban is egymással
összetartozhatunk! Nagy ajándék ez, újra föl kellene ezt is fedezni, hogy milyen fontos szálak
ezek, milyen fontosak ezek a kötelékek! Ez azt jelenti, hogy Isten előtt gondolunk egymásra.
Sok mindenért gondolhatunk egymásra, hálálkodhatunk is, de amikor imádkozunk egymásért,
akkor Isten közelében vagyunk együtt! Hallatlan perspektíva! Tartsunk bűnbánatot!

Szentbeszéd

Kedves Testvérek! 
A  mai  evangéliumban  életünk  két  legfájóbb  kérdésköre  áll  előttünk.  Egyik  az  ember
betegsége,  a  másik az ember halála.  Azt  is  tudjuk,  hogy a betegségben a halál  közeledik
felénk. Ezért is olyan fontos nekünk a gyógyító szolgálat, mert talán a betegségnél is jobban
félünk a haláltól. Azt hallottuk, hogy Jézus valakit meggyógyított, valakit életre támasztott.
Közben,  mintha  semmi  se  változott  volna  a  világban.  Épp  úgy  vannak  betegek,  akiket
meggyógyítani  sem  lehet,  aztán  az  emberek  halnak  meg  és  mindenki  meghal.  Aki
megszületett, az meg fog halni. Hogy is van ez akkor, ha Jézus azt mondja:

„Azért jöttem, hogy életük legyen!”

Jézus azt mondja: azért jött,
hogy az ember egy élhető világban éljen!
Jézus életet akar adni a világnak!

Ez a kérdés mindig aktuális a betegség és a halál miatt, de néha középpontba kerülnek ezek a
problémák! Változott valami Jézus eljövetele óta ebben a kérdésben, vagy nem? 

Jézus másképp értelmezi a betegséget és a halált, mint mi
Nyilvánvaló az, hogy jobban kell igazodnunk az Írás tanításához! Jobban oda kell figyelni
Jézus tanítására, mint ahogy általában tesszük! 
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Helyesen kell érteni azt,
hogy Jézus hogyan értelmezi a betegséget és a halált!

Mi azt szeretnénk, hogy Jézus minden beteget gyógyítson meg. Mi valójában azt szeretnénk,
hogy ne kelljen meghalni. Viszont egy kérdéssel szembe kell néznünk: az élet véges! A véges
élethez hozzátartozik,  hogy egyszer vége lesz,  maga a szó is  ezt  fejezi ki.  Jézus nem azt
mondta, hogy az ember testi halála megszűnik. 

Jézus másképpen gondolkodik a betegségről, mint ahogyan mi gondolkodunk! 
Jézus másképpen értelmezi a testi halálunkat, mint mi!

 Jézus azt mondta, hogy a kislány nem halt meg, alszik. Ez azt jelenti, hogy az ember életében
más  a  testi  halál,  mint  ahogy  mi  arra  gondolunk.  Amit  mi  halálnak  mondunk,  az  a  test
agóniája. Jézus nem ezzel a kérdéssel foglalkozik. Mi valami olyat szeretnénk várni Jézustól,
ami lehetetlen. A mi emberi életünk beletartozik a természet nagy rendjébe! Itt vannak ezek a
gyönyörű, szép virágok. Ezeket pár héttel ezelőtt nem is láttuk. Aztán előjöttek, kinyíltak és
elhervadnak. A természet világában ez a rend és ebbe mi emberek is beletartozunk.

A szentírás-magyarázók nagyon fontos üzenetnek tartják,
hogy Jézus azért is halt meg,

hogy eloszlasson nagyon sok olyan emberi gondolatot,
amelyekkel valamiképpen a testi halált szeretnénk kiiktatni!

A betegség hozzánk tartozik
Jézus, amikor az életünkről és a világról tanít bennünket, akkor ezt a nagyon fájó kérdést, a
betegséget,  meg a halált  egészen sajátosan értelmezi.  Itt  van ez az asszony,  aki  beteg.  A
betegséget nem lehet kiiktatni az életünkből, hozzánk tartozik. Most ne azzal foglalkozzunk,
hogy miért. Annyi minden oka lehet a betegségnek. Halljuk a televízióban, hogy emberek, ne
nyúljatok azokhoz az eldobált szemetekhez, amiket a menekültek eldobálnak, mert ki tudja,
hogy milyen fertőzések jöhetnek azokkal ide! 

Mi magunk is mennyire okai lehetünk különböző betegségeknek, a magunk betegségének,
meg egymás bajának is. Ezen oly sokszor elgondolkodom, amikor a kórház folyosóin járok-
kelek. Annyiszor eszembe jut, hogy mi emberek okozói vagyunk a betegségünk legtöbbjének.
Ugyanakkor azt szeretnénk, hogy ne legyen betegség. Nekünk is kell valamit tenni azért, hogy
kevesebb betegség legyen.

A betegség mindenkit utolér, mert elhasználódunk!

A betegség értelmezése: Jézus a beteg embert közel engedi magához
Jézus mit mond a betegséggel kapcsolatosan? Jézus azt a lehetőséget mondja, ami itt történt,
hogy közel engedi magához a beteg embert! Jézus így alakítja át a betegség fogalmát! 

Nekünk egy lehetőségünk van, a beteg közelébe menni 
és a közelségünk az,

amire a beteg embernek mindenek előtt szüksége van!

Mennyire  jelent  ez  gyógyulást?  Jézus  közelsége  olyan  volt,  hogy  attól  teljesen
meggyógyulhatott egy ember! Ez nem jelenti azt, hogy többé nem lehet beteg.
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Kedves Gellért Testvér 
Ma, amikor a te születésnapod van, akkor éppen ezt kérjük a jó Istentől a te számodra, hogy
menj mindig nagyon közel a betegekhez. Gellért Testvér nagy-nagy odaadással dolgozik a
legnehezebb osztályon, ahol a legsúlyosabb betegek vannak. Nekem ez nagyon nagy ajándék,
hogy láthatom milyen elkötelezetten és  odaadóan vállalja  ezt  a  szolgálatot  olyan betegek
mellett, ahol szinte már a remény is csak alig látható szálon függ.

A halál értelmezése: Jézus a második halálról beszél
Mi a második halál? A Biblia világos, egyértelmű választ ad. A második halál az, amikor az
Istentől elszakad az ember! Ez az, ami az ember halála, mert a mi emberi életünk úgy függ
Istentől, mint ahogy Jörgensen pókocskájának hálója függ azon az egyetlen szálon. A pók
tragédiája, hogy egy bosszús reggelen fölnéz, minek itt ez a szál, mit zavar engem. Odamegy,
elharapja és rádől az egész pókháló. Meghal, agyonnyomja a pókhálója. 

A második halál azt jelenti,
hogy az ember elszakítja életét az Istentől és rádől a világa!

Nem csupán arról van szó, hogy egyedül marad az ember, 
hanem meghal a romok alatt! Ez a második halál!

Úgy tűnik, hogy éppen ez a civilizált világ tragédiája! Ne távol keletre gondoljunk. Egészen
más a buddhisták, a sintoisták életértelmezése és a különböző folyamatok átlátása. A civilizált
világról  van  szó,  amely  a  kereszténységből  nőtt  ki.  A  mai  tudósok  erről  olyan  keveset
beszélnek, akik azt hiszik, hogy istenekké lettek a maguk e világi, liberális gondolkodásával.
Az ember Isten nélkül sokkal, de sokkal szabadabban élhet. Az biztos, csak bele fog halni!
Nem mindegy az sem, hogy az ember mibe hal bele. 

Megöl bennünket az Isten távolsága, mert elveszítjük a fogódzókat!

Európa  tragédiája,  kitépte  a  gyökereket!  Hol  van  európai  értékrend,  amit  Brüsszel
meghatároz?  Nincs!  Lemondtak  Istenről,  lemondtak  a  kereszténységről,  a  vallást  szinte
üldözik. Hol vannak itt értékek? Hol van itt élhető világ? 

Isten szeretete hordoz bennünket
Jézus  azért  jött,  hogy élhető világot  teremtsen!  A feltámadás azt  jelenti,  hogy az életünk
horizontját Isten felé feszítjük ki! Ez az egyetlen perspektívánk, hogy a halál nem azt jelenti,
hogy eltűnünk, hanem azt jelenti, hogy 

az ember beavatódik Isten végtelen szeretetébe,
belekerülünk ebbe a szeretetbe

 és Isten hordoz bennünket!

Az örökélet ezt a perspektívát jelenti, Isten szeretetét, amely soha nem fogy el! A krisztusi
értelmezés azt jelenti, hogy Isten szeretetkörébe tartozunk! Ez nem a halálunk utáni világ,
hanem ez azt jelenti, hogy az ember a második halálból föltámadt! A második halál az Isten
távolsága. Vagyis, ha visszatalálunk Istenhez, akkor élünk!

Isten így gondolta el az életünket, hogy a szeretetébe beletartozunk!
Isten szeretete örök, ebbe mindvégig beletartozik az ember

és ezt a halál sem tudja megszüntetni!
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Az élet értelme, célja, feladata a szeretet 
Oly sokat beszélünk a szeretetről! Gondoljunk arra, hogy az ember életének ételme a szeretet!
Nem úgy van, hogy élünk és mellesleg szeretgetünk is, hogy van egy életünk, aztán vannak jó
emberek, akik szeretnek és vannak rossz emberek, akik nem szeretnek. Nem ilyen kérdés ez!
 

Vagy szeretünk, vagy nem élünk!
Erről van szó!

A szeretet rendje és az életünk rendje egybevág! Gondoljunk arra, hogy szeretetből születünk!
Mennyi  gondoskodásnak  kell  körülvennie  az  embert,  hogy  életben  maradjon,  hogy
fölcseperedjen.  Aztán  felnő,  emberi  kapcsolatokat  hoz  létre  és  ezekben  az  emberi
kapcsolatokban él. Ez a szeretet! Az ember, amikor szeret, azt jelenti, hogy gondoskodik, nem
magára gondol, a másikra gondol, akivel összetartozik. Az élet rendje a szeretet rendje! Nem
azt jelenti, ha éppen úgy jön ki, akkor szeretek, ha nem, akkor nem szeretek. Ilyen nincs!
Sokkal, de sokkal többről van szó, mint ahogy általában gondoljuk! 

Az élet értelme, célja, feladata a szeretet!
Csak így lehet élni!

Ha ez megvalósul, akkor az emberek boldogok!

Ha ez a szeretet megszületik az emberek között, akkor azt mondják, hogy soha el ne múljon,
ez legyen örök, akit szeretek, az örökké legyen, maradjon meg ez az összetartozás! Amikor ez
a szeretet megkérdőjeleződik, amikor a szeretet fogy, vagy az ember ezt fölbontja, akkor ez a
legnagyobb tragédia! Az ember ebbe hal bele, amikor megszűnik az, ami az életet jelenti!

Nem az, hogy kevés a pénze! 
Nem az, hogy nehéz a munkája! 
Nem az, hogy milyenek a körülményei! 
Ez mind lehet fontos, legyen is, de nem ez a döntő! 

A döntő, hogy gondoskodunk egymásról, ahogy összetartozunk egymással!
Ez az élet!

Ha ez megszűnik, akkor az a halál! A filozófusok mondják, hogy a halál kultúráját hozta létre
az ember.  Igen,  ez a  halál  kultúrája! Az életünket  elszakítottuk az Istentől!  Egyszer  csak
rádöbbenünk  arra,  hogy  nem  tudjuk  szeretni  egymást,  mert  nincs  bennünk  erő  a
gondoskodáshoz, az önzetlenséghez, az áldozatkészséghez. Ez a szeretet lényege! Ha megvan,
akkor az ember boldog, ha nincs meg, akkor nincs értelme az életnek! 

A  mai  vasárnapon  ezekkel  a  kérdésekkel  kell  szembesülni!  Rádöbbenünk  arra,  hogy  a
betegségek feladatot jelentenek nekünk, akkor kell legközelebb lennünk egymáshoz! Amikor
betegek vagyunk, akkor ez a közelség jelenti  az életet! Az élet kultúrája azt jelenti,  hogy
Istenhez tartozunk, aki a szeretet kultúráját teremtette meg! 

Ha Istenhez tartozunk, akkor egymáshoz tartozunk szeretetben,
 egymás iránti nagylelkűségben, gondoskodásban, önzetlenségben!

Ez az élet! Ezt az élete hozta el Jézus!
Ez az, ami a halál fölé emel bennünket!

+  A M E N  +
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